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مصوبه مغايرت اساسي طرح تفصيلي
 با طرح جامع شهر خرم آباد 

دبير ش��وراي عالي شهرس��ازي 
و معم��اري اي��ران در نام��ه اي 
ب��ه اس��تاندار لرس��تان مصوب��ه 
تحت عن��وان  را  ش��وراي عالي 
مغايرت اساس��ي ط��رح تفصيلي 
و ب��ا ط��رح جام��ع ش��هر خرم آباد 
تعيي��ن کارب��ري س��ايت اداري 

داخل حريم به مس��احت ۷۰ هکتار، ابلاغ کرد. پيروز حناچي دبير 
ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران در نامه اي به مهندس 
بازوند استاندار و رئيس شوراي برنامه ريزي و توسعه استان لرستان 
مصوبه شورا را تحت عنوان مغايرت اساسي طرح تفصيلي با طرح 
جامع ش��هر خرم آباد؛ تعيين کاربري س��ايت اداري داخل حريم به 

مساحت ۷۰ هکتار، ابلاغ کرد.

تحويل ۳۰۰۰ واحد مسکن مهر پرديس
 در نيمه نخست خرداد 

مديرعامل ش��رکت عمران ش��هر جديد پرديس با بيان اينکه هفته 
جاري ۱۱۷۵ واحد مس��کن مهر در ش��هر پرديس افتتاح و تحويل 
داده ش��د، از تحوي��ل ۳۰۰۰ واح��د ديگ��ر در نيمه نخس��ت خرداد 

امسال خبر داد. 
س��عيد غفوري عنوان کرد: هفته جاري در مراس��مي با حضور قائم 
مقام وزير راه و شهرسازي در امور مسکن مهر ۱۱۷۵ واحد شامل 
۱۸۵ واح��د در ف��از ۱۱)محل��ه ي��اس( و ۲۹۰ واحد در فاز هش��ت 
)محل��ه دن��ا( افتتاح ش��دند که اين افتتاح ه��ا درفازهاي مختلف تا 
پايان امس��ال ادامه خواهند داش��ت و تا ۱۵ روز ديگر حدود ۳۰۰۰ 

واحد را افتتاح مي کنيم.

واگذاري ۱۲۴هزار واحد مسکن مهر تا اسفند 
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي از واگذاري ۱۲۴ هزار واحد باقي 
مان��ده مس��کن مهر تا پايان س��ال جاري خب��ر داد.احمد اصغري 
مهرآبادي در حاش��يه مراس��م تحويل و افتتاح ۱۱۷۵ مس��کن مهر 
در ش��هر جديد پرديس اعلام کرد: از مجموع واحدهاي مس��کن 
مهر، س��اخت يک ميليون و ۹۴۲۲ هزار واحد به اتمام رس��يده و 
يک ميليون و ۸۳۳ واحد افتتاح ش��ده اس��ت. ۱۲۴ هزار واحد باقي 
مانده که امسال با تلاش مضاعف دستگاه ها و نهادهاي ذي ربط 

افتتاح و تحويل داده خواهد شد.

ارزيابي عملکرد
 آتش نشاني و مرکز HSE بندر نوشهر 

ب��ا حض��ور گ��روه مميزي س��ازمان بنادر و دريان��وردي، عملکرد 
آتش نشاني و مرکز HSE بندر نوشهر مورد مميزي و ارزيابي قرار 
گرف��ت. اعض��اي گروه مميزي با حضور در بندر نوش��هر، عملکرد 
ايستگاه آتش نشاني، فرآيندهاي آتش نشاني، HSE و شاخص هاي 

HSE بندري در سال ۱۳۹۵ را مورد مميزي و ارزيابي قرار داد.
بر اساس اين گزارش، تيم ارزيابي کننده ضمن بازديد از محوطه، 
انبارها و بررسي مستندات و شواهد، روند موجود را به رو به بهبود 
ارزيابي کرد. جعفري سرپرست تيم مميزي با قدرداني از اقدامات 
انجام ش��ده در بندر نوش��هر، بر لزوم بروز رس��اني دستورالعمل ها و 
روش هاي اجرايي، اس��تفاده از تجهيزات فردي و عملياتي ش��دن 
سيستم هاي اطفاء حريق در بخش هاي مختلف بندر تأکيد کرد.

رشد ۱۱۳ درصدي صادرات کلينکر به عراق 
سرپرست امور دريايي و بندري بندر خرمشهر از صادرات بيش از 
۴۵ هزار و ۳۴۲ تن محموله کلينکر از بندر خرمشهر به بندر ام القصر 
عراق خبر داد و گفت: اين ميزان در مقايس��ه با مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته از رش��د ۱۱۳ درصدي برخوردار اس��ت. به گزارش روابط 
عمومي اداره کل بندر و دريانوردي خرمشهر، مهران مي دري گفت: 
بارگيري اين محموله توس��ط يک هزار و ۹۳۱ دس��تگاه کاميون 
به صورت حمل يکسره به ۹ فروند بارج صورت گرفت و سپس از 

بندر خرمشهر به مقصد بندر ام القصر کشور عراق صادر شد.

تقدير نماينده شرق مازندران
 از مديرکل راهداري استان 

نماينده مردم بهشهر، نکا و گلوگاه با ارسال لوح سپاسي از مديرکل 
راه��داري و حم��ل و نقل ج��اده اي مازندران به منظور تلاش هاي 
مجدانه در خصوص حفظ و ايمن سازي راه هاي موجود شرق استان 
تشکر و قدرداني کرد. به گزارش روابط عمومي اداره کل راهداري و 
حمل و نقل جاده اي استان مازندران، علي محمد شاعري، نماينده 
مردم بهشهر، نکا و گلوگاه و رئيس کميسيون کشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي با ارسال لوح سپاسي از تلاش ها و 
پيگيري هاي احمد آفرين محمدزاده، مديرکل راهداري و حمل و 
نقل جاده اي استان تشکر و قدرداني کرد.در بخشي از لوح ارسالي 
آمده اس��ت: به پاس قدرداني از تلاش هاي مجدانه جناب عالي و 
مديران آن مجموعه در سال گذشته در اجراي طرح هاي حوزه آن 
اداره کل در شهرس��تان هاي بهش��هر، نکا و گلوگاه اين لوح سپاس 

به شما اهدا مي شود.

آغاز فعاليت خط گردشگري ريلي
 تهران- سوادکوه 

مديرکل برنامه ريزي و نظارت بر خدمات مسافري شرکت راه آهن 
از آغاز فعاليت خط ثابت گردش��گري ريلي تهران-س��وادکوه از 
پنج ش��نبه همي��ن هفته م��ورخ ۴ خردادماه خبر داد و گفت: علاقه 
مندان براي شرکت در اين تور مي توانند به آژانس هاي گردشگري 

و سامانه هاي اينترنتي مراجعه کنند. 
علي کاظمي منش با اشاره به راه اندازي اولين خط ثابت گردشگري 
ريلي کش��ور اظهار داش��ت: قطار گردشگري تهران- سوادکوه در 
دو هفته گذشته مورد آزمايش قرار گرفت و پنج شنبه هفته جاري 
م��ورخ ۴ خردادم��اه اولين س��فر خ��ود را از مبدأ تهران آغاز مي کند 
و با عبور از ايس��تگاه هايي مانند گرمس��ار، فيروزکوه به ايس��تگاه 

سوادکوه مي رسد.

اقامه نماز جماعت در فرودگاه ها در ماه رمضان
رئيس هيات مديره شرکت فرودگاه ها در ابلاغيه اي فرودگاه هاي 
سراسر کشور را به فراهم کردن شرايط برگزاري نماز جماعت در 

ايام ماه مبارک رمضان و رعايت پنج مورد ملزم کرد. 
رحم��ت الله مه آب��ادي در اي��ن ابلاغي��ه بر اين م��وارد تاکيد کرده 

است:
۱- نظارت بر ساعت پروازهاي صبحگاهي به طوري که با اقامه 
نماز صبح تداخل نداش��ته باش��د و س��اعت پروازهاي صبح موجب 

قضا شدن نماز صبح مسافران در مبدأ يا مقصد نشود.
۲- عدم تداخل جلسات اداري با نماز اول وقت

۳- پخش اذان در اوقات ش��رعي در اماکن، س��الن هاي اداري و 
ترمينال فرودگاه ها

۴- تعمير، بازسازي و تجهيز مناسب نمازخانه هاي فرودگاه ها
۵- پخ��ش قرائ��ت ترتيل يک صفح��ه از قرآن با ترجمه بين نماز 

ظهر و عصر

پيشخوان

راه ومسکن

رش��د قارچ گونه برج س��ازي در تهران و کلان شهر ها ،سيماي 
ش��هر ها را تخريب کرده و بايد هر مس��ئولي در هر ارگاني که 
باش��د به فکر راه حلي براي رفع آن باش��د. به گزارش باش��گاه 
خبرن��گاران ج��وان، اولين بحثي که در زمينه بلند مرتبه س��ازي 
بايد صورت گيرد، چرايي و ضرورت بلند مرتبه س��ازي اس��ت. 
بي ش��ک افزايش جمعيت ش��هر ها خصوصاً پايتخت و کمبود 
زمين در شهر ها براي توسعه افقي توجيهي اندک براي ضرورت 
بلند مرتبه س��ازي را فراهم کرده اس��ت، اين در حالي اس��ت که 
بايد به س��رانه فضاي باز واحدهاي مس��کوني در ساختمان هاي 
بلندمرتبه توجه ويژه اي داش��ته باش��يم. براساس اين گزارش با 
ايجاد درياچه چيتگر طي چند س��ال گذش��ته رونق نجومي برج 
س��ازي و بلند مرتبه س��ازي در منطقه ۲۲ در اين منطقه تبديل 
به معضلي شده و رشد قارچ گونه برج سازي در اين منطقه غير 
قابل کنترل ش��ده اس��ت. در همين راس��تا افزايش هجوم انبوه 
سازان به منطقه ۲۲ پايتخت به گونه اي بوده که در اين منطقه 
تنها س��اختمان ها س��اخته شده و پيمانکاران هيچ تعهدي براي 
تأمين انواع سرانه ها و ساير تعهدات خود نداشته اند. بي تعهدي 
پيمانکارن تا به جايي بوده که بسياري از واحدهاي مسکوني اين 
منطقه در حال حاضر به دليل پرداخت نکردن عوارض همچنان 
پايان کار خود را دريافت نکرده اند و مردمي که از اين ش��رايط 
خس��ته ش��ده اند، امکان فروش ملک خود و انتقال به نقطه اي 

ديگر از شهر را ندارند. 
عباس آخوندي وزير راه وشهرسازي پيش تر در اين خصوص 
گفته است: مطالعات ديگر کشور ها مانند آمريکا، هنگ کنگ و 
کره جنوبي در زمينه تأثير ساختمان هاي بلند بر جريان باد نيز 
اين موضوع را تأييد مي کند. آخوندي مي افزايد: از س��ال ۶۶ به 
بعد جريان سريع ساخت ساختمان هاي بلندمرتبه را داشتيم و بر 
اساس گزارش شهردار تهران، نزديک به ۹۷۹ پروانه در اين مدت 

صادر شده که هر پروانه مي تواند چندين ساختمان باشد. 
 به گفته وزير راه و شهرس��ازي ظرفيت جمعيت پذيري ش��هر 
تهران بايد هفت ميليون و ۸۰۰ هزار نفر باش��د، اما اکنون اين 
ميزان به بيش از ۱۰ ميليون و ۶۰۰ هزار نفر افزايش پيدا کرده 
است، اگر اين روند ادامه پيدا کند مشکل زيستي روند تصاعدي 
خواهد يافت و بايد مديريت شهري و مديريت مرکزي يک نقطه 

پاياني براي توسعه شهري تهران و کلانشهر ها قرار دهد. 
مغايرت سندهاي منطقه ���۲۲ با سندهاي طرح جامع 

درهمين راستا حسين معصوم با اشاره به اينکه منطقه ۲۲ از نظر 
شوراي عالي شهرسازي تخلفات بسياري دارد، گفت: تخلفات 
در اين منطقه به اين صورت اس��ت که س��ندهاي بالا دس��تي با 
س��ندهايي که براي طرح جامع تهران به تصويب رس��يده بود، 
در مغايرت اس��ت. وي در ادامه افزود: در س��ندهاي طرح جامع، 

تمامي کاربري ها بايد ملي و منطقه اي باشد، اما در حال حاضر 
اين کاربري ها نه تنها ملي است و منطقه اي نيست، بلکه هيچ 
ضرورت��ي ني��ز در اين بخش ندارد. نماينده تام الاختيار وزير راه 
و شهرس��ازي در ش��وراي حفظ حقوق بيت المال ش��واري عالي 
شهرس��ازي و معماري معتقد اس��ت که اين کاربري ها با طرح 

تصويب شده مغايرت دارد و تخلف به حساب مي آيد. 
��� افزايش مشکلات ساکنان شهر ها با رشد تراکم در ساخت و ساز 

 صديف بدري سخنگوي کميسيون عمران مجلس با اشاره به 
اينکه افزايش تراکم خارج از ضوابط مشکلات متعددي را براي 
ساکنان شهر ها ايجاد کرده، گفت: طبق ضوابط شهري تراکم 
داده مي شود و شهرداري نيز براساس نياز پلاک و تراکم صادر 
مي کند. وي در ادامه افزود: بلند مرتبه سازي و تراکم شهري در 
کميسيون ماده ۵ معماري و شهرسازي کشور بررسي مي شود، 
اين در حالي اس��ت که در تهران ۵ عضو دارد که يک عضو آن 
از س��وي ش��هرداري و ۴ عضو ديگر از مسئولان دولتي هستند. 
سخنگوي کميسيون عمران مجلس با اشاره به اينکه در طرح 
تفصيلي ضوابط تراکمي به صورت ۵ سال يکبار بازنگري و به روز 
رساني مي شود، افزود: بازنگري در زمان مورد نظر بايد اجرا شود 
و از س��وي ديگر صدور پروانه هاي س��اختماني و افزايش تراکم 

نبايد خارج از ضوابط و مشکلات شهري صورت گيرد. 
اي��ن در حالي اس��ت که تخري��ب فضاهاي عمومي و جايگزيني 
ساختمان ها بدون ضابطه، موجب آلودگي هوا و محيط زيست 

در شهر ها مي شود، در نتيجه آلوده شدن شهرها، کيفيت زندگي 
در شهرها و توسعه اقتصاد را در همه زمينه ها کاهش مي دهد. 
وي ادامه داد: ما نمي توانيم محاسبه کنيم که يک رفتار نادرست 
در نظام شهري و شهرسازي کشور چه آسيب هاي کوتاه مدت، 
بلندمدت و ميان مدت هم به بدنه ش��هرها، هويت ش��هر ها و به 
س��لامت ش��هروندان وارد مي کند، به همين دليل جلوگيري از 
يک روند معيوب، وظيفه اي اس��ت که بايد بر انجام آن، اهتمام 

داشته باشيم. 
بايد سريعا دست به کار شد ���

براس��اس اي��ن گزارش معصوم نماين��ده تام الاختيار وزير راه و 
شهرسازي در شوراي حفظ حقوق بيت المال گفت: آنهايي که 
مسئول و دست اندرکار امور شهري هستند بايد توسعه را در مسير 
درست به جريان بيندازند.وي در ادامه افزود: امروزه در شهرها، 
دچار آس��يب جدي هس��تيم و قانون فروش��ي و ضابطه فروشي 
که وزير راه و شهرس��ازي نيز بر آن تأکيد داش��ت، متأس��فانه در 
شهر ها بسيار بارز است و به چشم مي آيد که بايد سريعاً جلوي 

آنها گرفته شود. 
ارتباط�ي بي�ن آلودگ�ي ه�واي ش�هر ته�ران و بلندمرتبه  ���

سازي ها وجود ندارد 
اقبال شاکري رئيس کميته عمران شوراي شهر تهران اما نظر 
ديگري دارد. وي در اين رابطه گفت: افزايش يا کاهش آلودگي 
هوا هيچ ارتباطي با بلند مرتبه س��ازي ندارد اگر فرض را بر اين 

بگيريم که بلند مرتبه سازي ها باعث آلودگي هوا مي شود، سؤال 
اينجاست چرا در بسياري از شهرهاي کشور از جمله اصفهان و 
شيراز گرفته تا اهواز و بندر عباس، با معضل آلودگي هوا مواجه 

هستيم، آيا آنجا هم برج ها مانع حرکت هوا مي شوند؟
وي افزود: اين برج هاي س��اخته ش��ده در تهران که بلندمرتبه 

خوانده مي شود، حداکثر ۵۰ متر ارتفاع دارد. 
 ش��اکري توضي��ح داد: س��اخت و س��ازهاي غيرقانون��ي و 
بلند مرتبه سازي هاي بي ضابطه تهران، به دليل تخلف مديران 
شهري در گذشته بوده است. بيش از نيمي از برج هاي بلندمرتبه 
پايتخت در پيش از آغاز به کار تيم مديريت شهري کنوني ساخته 
شده اند. وي افزود: اگر مسئولان دولتي در زمينه آلودگي هواي 
تهران نگران هس��تند، بهتر اس��ت معوقات حوزه حمل و نقل و 
به ويژه مترو را پرداخت کنند، چراکه ريش��ه بيش از ۸۰ درصد 
آلودگي هواي تهران ناش��ي از تردد خودروها و س��وخت هاي 

فسيلي است. 
وي ادامه داد: اينکه گفته مي ش��ود برج هاي بلندمرتبه منجر به 
آلودگي هوا مي شود تاکنون از سوي هيچ ارگان علمي ثابت نشده 
است. بنابراين براي اينکه هواي تهران پاک شود، لازم است که 
چهره پايتخت از وجود خودروهاي فرسوده پاک شود و خطوط 
مترو به قدري توس��عه يابد که ش��هروندان تمايلي به اس��تفاده از 
خودروي شخصي نداشته باشند.شاکري تأکيد کرد: از حدود يک 
سال و نيم پيش تاکنون نيز شوراي عالي شهرسازي بلندمرتبه 
سازي را متوقف کرده و قرار است دستورالعمل بلندمرتبه سازي 

را ارائه دهند.
��� بازگشت ساخت و سازها به معماري اسلامي

براس��اس اي��ن گ��زارش بلند مرتبه س��ازي و افزايش تراکم در 
س��اختمان ها اين روز ها تبديل به نقل ونبات مجالس به ويژه 
مجالس انتخاباتي شده و با نزديک شدن به عمر دولت بسياري 
از دولتمردان و کارشناس��ان به فکر درس��ت کردن مشکل بلند 

مرتبه سازي در شهر ها افتاده اند. 
 شهرام غرواي عضو کميسيون عمران مجلس با اشاره به اينکه 
ايجاد ساختمان ها بلند مرتبه در شهر ها باعث از بين رفتن منظر 
زيباي شهر ها مي شود، گفت: بايد سعي کنيم به معماري قديم 
ايران که يک معماري س��نتي اسلامي اس��ت، بازگرديم تا شايد 

بتوانيم منظرۀ شهر ها را زيبا تر کنيم.
 براس��اس اين گزارش رش��د قارچ گونه برج س��ازي در تهران 
و کلان ش��هر ها مش��کلي نيس��ت ک��ه تنه��ا به اي��ن دولت يا 
دولت قبلي و بعدي مربوط باش��د. برج س��ازي س��يماي شهر ها 
ب��ه وي��ژه ش��هر ته��ران را تخريب ک��رده و بايد هر مس��ئولي 
 در ه��ر ارگان��ي ک��ه باش��د ب��ه فک��ر راه حل��ي ب��راي رفع آن 

باشد.

اختلاف نظر کارشناسان در مورد آلودگی هوای تهران

آسمان خراش ها يا ماشین هاي فرسوده؛ کدامیک مقصرند؟

خريد هواپیماي میتسوبیشي فعلًا منتفي استنقش ساخت وسازها در کاهش تحمل پايتخت پرداخت بدهي سازمان راهداري به پیمانکاران 
رئيس س��ازمان راه��داري و حمل ونقل 
ج��اده اي ضم��ن اش��اره ب��ه اهمي��ت 
نگه��داري راه ه��اي کش��ور گفت: هم 
اکن��ون مي��زان بده��ي اين س��ازمان 
ب��ه پيمان��کاران ب��ه ۲۴ ه��زار ميليارد 

 ريال رس��يده اس��ت و اميدواريم امس��ال بخش��ي از آن پرداخت 
شود. 

داود کش��اورزيان ميزان بدهي س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
ج��اده اي ب��ه پيمان��کاران را ۲۴ هزار ميليارد تومان عنوان کرد و 
گفت: در زمان آغاز بکار دولت تدبير و اميد، بدهي اين سازمان 
به پيمانکاران ۶ تا ۷ هزار ميليارد ريال بود، اما در دو سال اخير با 
توجه به انجام پروژه هاي بسيار ايمن سازي و راهداري در سطح 

راه هاي کشور، بدهي اين سازمان افزايش يافته است.

معاون وزير راه و شهرس��ازي و رئيس 
مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي 
با بي��ان اينکه تهران از خطرپذيرترين 
ش��هرهاي کش��ور است، گفت: ساخت 
وسازهاي شهري در پايتخت در کاهش 

تاب آوري آن نقش داشته است. محمدشکرچي زاده تاکيد کرد: 
متاسفانه اقدامات ساخت و ساز در پايتخت در راستاي افزايش 
ت��اب آوري نب��وده بلکه منجر ب��ه کاهش ايمني و تاب آوري آن 

شده است.
 مع��اون وزير راه و شهرس��ازي گفت: ب��ا اينکه دانش مديريت 
ش��هري وجود داش��ته ولي به دليل نبود درآمد پايدار، شهرداري 
ترجي��ح داده ب��ر برخ��ي تخلفات چشم پوش��ي کند که منجر به 

افزايش خطرپذيري پايتخت شده است.

قائ��م مق��ام وزير راه و شهرس��ازي در 
امور بين الملل گفت: در طول ماه هاي 
گذش��ته بسياري از شرکت هاي ايراني 
مذاک��رات خ��ود را ب��ا ش��رکت هاي 
هواپيماس��ازي بين المللي آغاز کردند 

که نهايي ش��دن قراردادهاي خريد هواپيما از س��وي ايران اير 
با ش��رکت هاي ايرباس بوئينگ حاصل اين مذاکرات اس��ت، 
همچنين در کنار آن ش��رکت آس��مان توانسته مذاکرات انجام 
دهد.به گزارش ايسنا فخريه کاشان در پاسخ به اين سوال که 
چه ميزان امکان رسيدن به قرارداد نهايي با شرکت ميتسوبيشي 
ژاپن وجود دارد؟ نيز گفت: در حال حاضر ش��انس رس��يدن به 
تواف��ق اي��ن ش��رکت وجود ندارد و فعلا خري��د هواپيما از آنها 

منتفي است.

نماينده تام الاختيار وزير نيرو در 
مس��کن مهر با بيان اينکه ۸۸۰ 
ميلي��ارد تومان از محل اس��ناد 
خزانه اس��لامي براي تأمين آب 
و ب��رق واحدهاي مس��کن مهر 
تخصي��ص پي��دا ک��رد، گفت: 
مش��کل نصب انش��عاب آب و 
برق در واحدهاي مس��کن مهر 

برطرف شد.
در  اميرکمال��ي  محمدرض��ا 
گفت وگ��و با فارس افزود: پس 

از اينک��ه س��ال گذش��ته ۸۸۰ ميلي��ارد تومان از محل 
اس��ناد خزانه اسلامي براي تأمين آب و برق واحدهاي 
مسکن مهر تخصيص پيدا کرد استقبال خوبي از سوي 
پيمانکاران صورت گرفت. وي افزود: تزريق اين مبلغ 

باع��ث ش��د تا تأمي��ن آب و برق 
واحده��اي مس��کن مهر تقويت 
ش��ده و س��رعت گي��رد، پس هر 
نقطه اي از کش��ور که واحدهاي 
مس��کن مه��ر در ح��ال احداث و 
افتتاح باشد، آماده وصل انشعابات 
هس��تيم. اميرکمال��ي با تأکيد بر 
اينکه مش��کلي از بابت تأمين آب 
و ب��رق واحده��اي مس��کن مهر 
نيس��ت، اظهار داش��ت: اميدوار 
هس��تيم امسال نيز از محل اسناد 
خزان��ه مبلغ مناس��بي در اخب��ار وزارت نيرو قرار گيرد، 
چ��را ک��ه برخي از واحدهاي مس��کن مهر هنوز از نبود 
تصفيه خانه آب و فاضلاب رنج مي برند و س��اخت اين 

تصفيه خانه ها حداقل دو سال طول مي کشد. 

اختصاص 880 ميليارد تومان اوراق به آب و برق مسکن مهر 
مشاور وزير راه و شهرسازي با اشاره 
به اين که توس��عه راه آهن کسري ۹ 
هزار ميليارد توماني دارد، اظهار کرد:  
امکان تأمين اين رقم با منابع داخلي 
نيس��ت و بايد دنبال س��رمايه گذار 
خارج��ي باش��يم. در ح��ال حاض��ر 
راه آهن چابهار به مش��هد بيشترين 
کس��ري منابع را دارد و توسعه ريلي 
چابه��ار زماني صرفه اقتصادي دارد 
که راه آهن از چابهار به س��رخس و 
مشهد وصل و راه ترانزيتي مناسبي 

ايجاد شود.
به گزارش تس��نيم غلامرضا اس��لامي افزود: توس��عه 
راه آهن چابهار نيازمند ۲.۵ ميليارد دلار سرمايه گذاري 
اس��ت و شرکت هاي خارجي آمادگي دارند که شريک 

مال��ي اي��ران براي توس��عه ريلي 
اي��ن منطقه باش��ند،  اين در حالي 
اس��ت ما هنوز نتوانسته ايم شريک 
خارجي مناس��بي را پيدا کنيم.وي 
تصريح کرد: راهکار رفع کس��ري 
بودج��ه راه آهن چابهار زياد اس��ت 
اصل قضيه اين است که مخالفان 
توسعه بندر چابهار تغيير نظر دهند 
و در کنار دولت به فکر توسعه اين 
منطقه باشند. احساس مي شود در 
برخي مس��ئولان اين اعتقاد وجود 
ندارد. دولت در کنار ساير نهادهاي 
امنيتي که براي توسعه اين مسير تأثيرگذار هستند بايد 
به يک هماهنگي برسد که چقدر اين شاهراه مي تواند 

به نفع اقتصاد کشور باشد.

بعضي ها اعتقادي به توسعه چابهار ندارند 

تشریح دومين گزارش شناسایي و رفع نقاط حادثه خيز 

مسکن خودساخته،  معضل شهري نيست 

مديرکل دفتر ابنيه فني سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
ب��ا بي��ان اينک��ه ۹۹۶ نقطه پرتصادف با اعتبار ۱۲ ميليارد تومان 
در سال ۹۵ آشکارسازي شد گفت: ۲۰۰ نقطه نيمه کاره از قبل 
وج��ود دارد و ۵۰۰ نقط��ه جدي��د از فهرس��ت ۱۵۸۵ نقطه براي 
اصلاح در برنامه امس��ال قرار خواهد گرفت به طوري که پس از 
اتمام بررسي توسط مهندسان مشاور، پروژه ها به سرعت براي 

اجرا در قالب مناقصه به پيمانکاران واگذار خواهد شد. 
رضا اکبري مديرکل دفتر نگهداري ابنيه فني سازمان راهداري 
و حمل ونقل جاده اي در جلس��ه ۸۵ کميس��يون ايمني راه ها به 
تش��ريح گ��زارش اين س��ازمان در قبال اجراي دس��تورالعمل 
شناس��ايي و اولوي��ت بن��دي و رفع نقاط پرتص��ادف پرداخت و 
گفت: اين موضوع تاکنون طي ۴ جلس��ه در کميته ذي ربط در 
معاونت پيشگيري از وقوع جرم قوه قضائيه نيز ارائه گرديد و به 
جهت اقدامات قابل توجهي که در اين راستا انجام شده است، 

مورد تقدير و تشکر واقع شد.
وي افزود: در گزارش اول که اواس��ط س��ال قبل در کميس��يون 
ايمني راه ها ارائه شد، اعلام گرديد که ۱۵۸۵ نقطه پر تصادف 
در س��طح جاده هاي کش��ور شناسايي و اولويت بندي شده است 
و اس��تان هاي فارس و خوزس��تان از نظر تعداد نقاط پرتصادف 

در بالاترين رتبه قرار گرفتند.
مديرکل دفتر نگهداري ابنيه فني سازمان راهداري بيان داشت: 
پس از مش��خص ش��دن پراکندگي  و موقعيت نقاط پرتصادف 
بر روي نقش��ه راه ها و تهيه بانک اطلاعاتي،فهرس��ت تمام اين 
نقاط از سوي دبير کميسيون ايمني راه ها به استانداران سراسر 

کشور ابلاغ شد.
اکبري در ادامه گفت: در گام بعدي بايد در مدت يک ماه، علائم 
آشکارس��ازي در کلي��ه اي��ن نقاط نص��ب و در مدت ۶ ماه،تهيه 
طرح ايمن سازي جهت مطالعه به مهندس مشاور واگذار  شود. 

همچنين ظرف يک ماه بايد نس��بت به بازديد ايمني و کنترل 
و تأمي��ن الزام��ات ايمن��ي راه در آن نق��اط اقدامات لازم انجام 

مي گرفت.
وي خاطرنش��ان کرد: تعدادي پروژه نيمه کاره و در دس��ت اقدام 
در راه هاي کش��ور موجود اس��ت که آن ها نيز تحت عنوان نقاط 
پرحادثه در سنوات قبل شناسايي و مشخص شده اند که شامل 
احداث راه، پل، تونل و تقاطع هم س��طح و غير هم س��طح نيز 

هستند.
مديرکل دفتر نگهداري ابنيه فني سازمان راهداري با بيان اينکه 
»در سال گذشته حدود ۶۰۰ عنوان پروژه شامل احداث تقاطع 
هم سطح و غير هم سطح و ايمن سازي راه ها و نقاط حادثه خيز 
وجود داشت« گفت: پس از تهيه فهرست نهايي نقاط پرتصادف، 
به سرعت سه سؤال از استان ها پرسيده شد که عبارت اند اند از؛ 
چه تعداد از نقاط پرتصادف در س��ال هاي گذش��ته آشکارسازي 

ش��ده اس��ت؟ چه تعداد از نقاط پرتصادف جديد جزو ۶۰۰ پروژه 
موجود هستند که با تکميل پروژه، برطرف مي شود؟ و چه تعداد 
جزو باند دوم هاي در حال س��اخت هس��تند؟ زيرا تعداد زيادي 
باند دوم توسط شرکت ساخت و توسعه و استان ها در حال اجرا 
هس��تند که گمان مي کرديم با تکميل آن مش��کل تعدادي از 

نقاط پرتصادف رفع مي  شود.
اکبري با اشاره به پاسخ استان ها به اين سه سؤال اعلام کرد: از 
۱۵۸۵ نقطه، ۵۸۳ نقطه قبلًا آشکارسازي و ۹۹۶ نقطه باقي مانده 
بود، همچنين ۱۶۲ نقطه جزو پروژه هاي در حال اجرا است و ۲۲۴ 
پروژه در مسيرهاي باند دوم در حال احداث قرار دارد که توسط 

بخش هاي مختلف وزارتخانه در حال پيگيري است.
وي تصريح کرد: با يک جمع و تفريق ساده مشخص مي شود 
ک��ه کاره��اي انجام ش��ده در وزارتخانه در راس��تاي رفع نقاط 

پرحادثه است.

پرويز پيران جامعه ش��ناس -هر ش��هروند نيازمند سرپناه است تا 
پس از غوغاي روزانه زندگي، شب هنگام، در سرپناه خود سر بر 
بالين نهاده، دمي بياسايد. در اين رابطه مسئله اجاره بها به عنوان 
مهم ترين رقم سبد هزينه هاي خانوار به ويژه پنج دهک پايين هرم 
درآمدي، معضلي بسيار جدي است. به ويژه در شرايط ناکافي بودن 
درآمد، رقم بالاي نرخ فقر مطلق و حتي نسبي براي درصدي که 
گرچه بالاتر از خط فقر قرار دارند، با محروميت گسترده و رو به رشد 
دست به گريبان اند، مسئله اي رنج آور و دائمي مي شود. مسئله مهم 
ديگري که اکنون فقط خاص شهر هاي بزرگ و متوسط نبوده، 
به برخي شهر هاي کوچک و شهرنما ها نيز هرچند فعلا محدود، 
سرايت کرده است. موضوعي است که به اشتباهي نادرست و براي 
ساکنان اين قبيل سرپناه ها، ناخوشايند و آزاردهنده، حاشيه نشيني 
خوانده مي شود. با وجود هشدار درستِ متفکران برجسته شهري 

که پس از س��ال ها پژوهش ميداني گس��ترده بر نادرس��ت بودن 
اين مفهوم آن هم براي بيش از ۴۰ س��ال تأکيد روا داش��ته اند، 
هنوز برخي بر کاربرد آن پافشاري مي کنند!!!!سازمان ملل متحد 
نيز با نقد مفهوم حاشيه نش��يني از عنوانِ اس��کان غيررس��مي ياد 
کرده است. واژه غيررسمي در آن هنوز مسئله زاست. نگارنده در 
س��ال هاي اخير از عنوانِ اجتماعات س��رپناه خودساخته، استفاده 
کرده و برعکس خيل عظيمي از محققان، مس��کن خودس��اخته 
را معضل ش��هري نمي داند. متأس��فانه کارشناس��ان و مسئولان 
زيادي که هنوز از مفهوم حاشيه نش��يني اس��تفاده مي کنند، آن را 
چون معضل مي نگرند. اما به راستي سرپناه خودساخته که امروزه 
گاه تا ۴۰ درصد س��رپناه هاي برخي از ش��هرها را در بر مي گيرد، 
گرچه ناخوشايند است و با کرامت انساني سازگار نيست، راه حل 
يا برنامه ريزي مردمي براي حل نداشتن مسکن است يا معضلِ 

شهري؟ اگر بيش از ۱۰  ميليون نفر که بدين شکل هزينه داشتن 
س��رپناهي را از س��بد نحيفِ هزينه هاي خانوار خود حذف کرده و 
نوعي ارتقاي درآمدي را تجربه کرده اند، قادر بدين کار نبودند و 
براي داش��تن س��رپناهي مجبور به پرداخت اجاره بها و اصطلاحا 
پول پيش مي ش��دند، در ش��رايط کم درآمدي، بي کاري آشکار و 
پنهان، فقر نس��بي و مطلق )توجه ش��ود که اين نوع اس��کان با 
اجاره دادن يک يا دو اتاق به خيل گسترده اي از محرومان جايي 
براي زيستن داده اند(، ميزان آسيب هاي اجتماعي چقدر افزايش 
مي يافت؟ تعداد خيابان خوابان، زير پل و پله خوابان، به چه ميزان 
بالاتر مي رفت و جدي تر مي ش��د؟ مس��ئله ديگري که باز هم به 
مس��کن محرومان و لايه هاي پايين و در موارد محدود تري به 
لايه سوم و چهارمِ هرم درآمدي مربوط است، موضوعي است که 
بازهم به اشتباهي با آثار مخرب براي مشارکت مردمي، مناطق 

فرسوده شهري، خوانده مي شود. راه حل ساده لوحانه اي نيز تحت 
عنوان تجميع پلاک ها و اسکان صاحبان آنها در آپارتمان به جاي 
خانه هاي کوچکِ حياط دار آنانِ يعني تجميع به ش��کل عمودي 
به اميد کسب فضاي لازم براي انجام بهسازي و نوسازي محيطي، 
مطرح و بار ها و بارها تکرار شده و مي شود که نه با شرايط کشور 
و روحيه مردم همخوان اس��ت و نه تاکنون از حدودِ ۱۰ درصد، 
تجميع بيشتري را تجربه کرده و در کنار آن، با نارضايتي گسترده 
کس��اني همراه بوده اس��ت، که بدين کار مبادرت کرده اند. اين 
آرزوي تجمي��ع در ص��ورت تحقق نيز به معضلات، سرنوش��ت 
و حتي فلاکت درصد مهمي از مس��تأجران اين گونه بنا ها که با 
بهسازي و نوسازي قادر به تقبل افزايش اجاره بها نيستند، کاملا 
بي توجه بوده و رانده شدن مستاجران به فضاهاي زيستي به مراتب 

کوچک تر از آنچه داشته اند را نظاره مي کنند.


